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  OR.0002.7.2023 

Protokół z obrad 

LVII.2023 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 28 lipca 2023 r. 

 

LVII.2023 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku Urzędu Gminy w Kowali-Stępocinie. Sesję 

rozpoczęto o godz. 09:00. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył LVII Sesję. Przywitał 

przybyłych Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Agnieszkę Delikat – 

Skarbnik Gminy, Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Panią Annę Zaleszczyk, Kierowników 

Referatów Urzędu oraz mieszkańców i sołtysów oglądających sesję online. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 13 radnych, co stanowi 

quorum zdolne do podejmowania proponowanych uchwał.  

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie LVII.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LVI sesji Rady Gminy Kowala z dnia 15 czerwca 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania członków 

Zespołu Interdyscyplinarnego w Gminie Kowala.  
7. Podjęcie uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej przy Samodzielnym Publicznym 

Zakładzie Opieki Zdrowotnej w Kowali-Stępocinie. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie powołania Zespołu Opiniującego Kandydatów na ławników 

sądowych na kadencję 2024 - 2027.  
9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 1080/19 i 1080/42 
w obrębie geodezyjnym Kosów Większy w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na budowę w ramach Programu Operacyjnego 
Polska Cyfrowa i późniejszą eksploatację przez FIBEE IV Sp. z o.o. światłowodowej sieci 
telekomunikacyjnej  na nieruchomościach stanowiących własność Gminy Kowala oraz na 
obciążenie ww. nieruchomości poprzez ustanowienie służebności przesyłu na rzecz FIBEE IV 
Sp. z o.o. lub zawarcie odpłatnej umowy udostępnienia nieruchomości. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 488 w obrębie geodezyjnym 
Trablice w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 488 w obrębie geodezyjnym 
Trablice w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia pomiędzy Gminą Miasta Radom,  
a Powiatem Radomskim, Gminą Kowala oraz Gminą Wolanów w zakresie finansowania 
inwestycji polegającej na budowie odcinka drogi łączącej drogę powiatową nr 3565W oraz 
Małcużyńskiego w Radomiu.  
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14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030.  
16. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Miasta Radomia w 2023 

roku. 
17. Sprawy różne. 
18. Zakończenie obrad. 

 
Pan Wójt Dariusz Bulski wprowadził do porządku obrad trzy dodatkowe projekty uchwał w punktach 

6,7,8. 

Prządek obrad z wprowadzonymi zamianami: 

1. Otwarcie LVII.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LVI sesji Rady Gminy Kowala z dnia 15 czerwca 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Błonie. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego obejmującego fragment obrębu ewidencyjnego Kowala- 
centrum, w rejonie ulic: Powstańców Styczniowych, Marii Walewskiej i Radomskiej. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego obejmującego fragment obrębu ewidencyjnego Parznice – 
w rejonie ulicy Wierzbickiej i ogrodowej oraz fragment obszaru przy granicy obrębów 
ewidencyjnych Parznice i Bardzice.  

9. Podjęcie uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania członków 
Zespołu Interdyscyplinarnego w Gminie Kowala.  

10. Podjęcie uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej przy Samodzielnym Publicznym 
Zakładzie Opieki Zdrowotnej w Kowali-Stępocinie. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie powołania Zespołu Opiniującego Kandydatów na ławników 
sądowych na kadencję 2024 - 2027.  

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 1080/19 i 1080/42 
w obrębie geodezyjnym Kosów Większy w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na budowę w ramach Programu Operacyjnego 
Polska Cyfrowa i późniejszą eksploatację przez FIBEE IV Sp. z o.o. światłowodowej sieci 
telekomunikacyjnej  na nieruchomościach stanowiących własność Gminy Kowala oraz na 
obciążenie ww. nieruchomości poprzez ustanowienie służebności przesyłu na rzecz FIBEE IV 
Sp. z o.o. lub zawarcie odpłatnej umowy udostępnienia nieruchomości. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 488 w obrębie geodezyjnym 
Trablice w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 488 w obrębie geodezyjnym 
Trablice w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia pomiędzy Gminą Miasta Radom,  
a Powiatem Radomskim, Gminą Kowala oraz Gminą Wolanów w zakresie finansowania 
inwestycji polegającej na budowie odcinka drogi łączącej drogę powiatową nr 3565W oraz 
Małcużyńskiego w Radomiu.  
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17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 
18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030.  
19. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Miasta Radomia w 2023 

roku. 
20. Sprawy różne. 
21. Zakończenie obrad. 
  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad wraz z wprowadzonymi 

zmianami. Rada Gminy głosowała: 13- głosów za, 0- głosów przeciw, 0- głosów wstrzymujących przy 

 2 Radnych nieobecnych (Radna Jolanta Suligowska, Radna Agata Kicior).  

 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z LVI sesji Rady Gminy Kowala z dnia 15 czerwca 2023 roku. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie protokołu z LVI sesji Rady Gminy Kowala  

z dnia 15 czerwca 2023 roku. Rada Gminy głosowała: 12- głosów za, 0 – głosów przeciw, 1– głos 

wstrzymujący przy 2 Radych nieobecnych. 

 
Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Pan Wójt przedstawił podsumowanie prac od poprzedniej sesji: 

17 czerwca w PSP Kowala -Stępocina odbył się turniej piłki siatkowej grup parafialnych w których 

udział wzięło 13 zespołów z regionu radomskiego. Gminę Kowala reprezentowały dwie drużyny. 

Organizatorem turnieju był Ksiądz Dominik Idziak z parafii Św. Wojciecha w Kowali-Stępocinie.  

23 czerwca dokonano odbioru nowobudowanych dróg wewnętrznych w Kosowie. 

PSP w Mazowszanach otrzymała dofinansowanie w formie dotacji z WFOŚiGW na utworzenie 

ekopracowni w kwocie 50 000,00 zł. 

Jednostka straży pożarnej w Kowali-Stępocinie otrzymała grant przyznany przez Polskie Sieci 

Elektroenergetyczne  na zakup kamery termowizyjnej i hełmów strażackich.  

21 czerwca po raz dziewiąty w naszej gminie odbyła się coroczna gala Prymusa. Gospodarzem tych 

uroczystości była PSP w Kończycach -Kolonii. 

Zakończył się XIX Turniej Piłki nożnej o Puchar Wójta Gminy Kowala. W turnieju brało udział 5 drużyn 

z terenu naszej gminy. Puchar wygrała drużyna z Trablic. 

Na terenie naszej gminy odbyły się Festyny Rodzinne. (W Kotarwicach, w Kosowie oraz  

w Maliszowie). 

Podpisana została umowa z Marszalkiem Województwa Mazowieckiego na dotacje z programów 

Mazowsze dla sportu. Dotacja przyznana dla PSP w Parznicach – remont hali sportowej na kwotę 

ponad 200 000,00 zł oraz Mazowsze dla klimatu – modernizacja oświetlenia zewnętrznego  

w miejscowości Ruda Mała i Dąbrówka Zabłotnia na kwotę 123 000,00 zł. 
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Cztery jednostki OSP z terenu naszej gminy otrzymały łącznie 30 000,00 zł dotacji na zakup nowego 

wyposażenia ze środków budżetu Województwa Mazowieckiego.  

Swoje święto obchodzili policjanci z Komendy Miejskiej Policji w Radomiu. Pan Wójt brał udział  

w tych uroczystościach.  

Pan Wójt poinformował o zużyciu wody na terenie naszej gminy. Apelował do mieszkańców  

o racjonalne zużycie wody w trakcie panującej suszy.  

5 lipca odbyła się pierwsza tura odbioru odpadów azbestowych. Odebrano azbest z 39 

nieruchomości.  

Od 10 lipca ruszył program bezpłatnej sterylizacji i czipowania psów i kotów. Gmina dostała n ten cel 

dofinansowanie w Województwa Mazowieckiego. Łączny koszt zadania wynosi ponad 20 250,00 zł. 

24 lipca w ramach programu Mazowsze dla zabytków 2023 została zawarta umowa z Województwem 

Mazowieckim, przedmiotem umowy jest udzielenie wsparcia finansowego w formie dotacji celowej 

na realizację zadania: „wyeksponowanie istniejących oryginalnych elementów założenia dworsko-

parkowego w Kowali”. Przyznano datację w wysokości 69 744,00 zł.  

Wójt poinformował, że na zasłużoną emeryturę odeszła pracownica Referatu budownictwa Pani 

Bożena Podrygała.  

Wójt poinformował o zaplanowanych imprezach gminnych w miesiącu sierpniu, w tym również 

Dożynki Gminne.  

Pan Wójt poinformował o realizowanych inwestycjach na terenie gminy Kowala.  

     

Ad.5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak podziękował wszystkim mieszkańcom oraz Kołom Gospodyń 

Wiejskich za organizację imprez plenerowych na terenie naszej gminy.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do biura Rady Gminy wpłynęło 3 pisma: 

1. Pismo Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych – podziękowanie za przyjęcie uchwały  

w spawie stanowiska dotyczącego sprzeciwu wobec próby przeniesienia dziedziny leśnictwa  

z kompetencji Państw Członkowskich do kompetencji dzielonych z Unią Europejską.   

2. Pismo Krajowego Biura Wyborczego w sprawie przesłania uchwał Rady w sprawie wotum 

zaufania oraz absolutorium. 

3. Pismo Ochotniczej Straży Pożarnej w Rudzie Małej w sprawie pokrycia przez Urząd Gminy 

wkładu własnego w kwocie 4 000 zł do udzielonej dotacji z WFOŚiGW. 
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Ad.6. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Błonie. 

Wójt Dariusz Bulki poinformował, że chodzi o uchwałę zmieniającą w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Błonie. Na dzisiejszej 

sesji zostało wprowadzone trzy uchwały, a na przyszłej będą wprowadzane kolejne uchwały. Po 

szczegóły Pan Wójt zaprasza do pokoju 10. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie 

przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi 

Błonie. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy  

2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.462.2023. 

 

Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego obejmującego fragment obrębu ewidencyjnego Kowala- 

centrum, w rejonie ulic: Powstańców Styczniowych, Marii Walewskiej i Radomskiej. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ta uchwałą jest podobna do poprzedniej. Do projektu uchwały 

jest załączona mapka i jest wskazany obręb ewidencyjny.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obejmującego fragment obrębu 

ewidencyjnego Kowala- centrum, w rejonie ulic: Powstańców Styczniowych, Marii Walewskiej  

i Radomskiej. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, 

przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.463.2023. 

 

Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego obejmującego fragment obrębu ewidencyjnego Parznice –  

w rejonie ulicy Wierzbickiej i ogrodowej oraz fragment obszaru przy granicy obrębów 

ewidencyjnych Parznice i Bardzice.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ta uchwałą jest podobna do poprzednich. W załączniku jest 

wskazane terenu którego ta uchwała dotyczy. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał o teren Parznic za Romanowem.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tak jak jest przedstawione w załączniku nr 1. Teraz urząd 

zajmuje się częścią Parznic, a wcześniej była przyjmowana uchwała na część Romanowa.      

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obejmującego fragment obrębu 

ewidencyjnego Parznice – w rejonie ulicy Wierzbickiej i ogrodowej oraz fragment obszaru przy 
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granicy obrębów ewidencyjnych Parznice i Bardzice. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.464.2023. 

  

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania członków 

Zespołu Interdyscyplinarnego w Gminie Kowala. 

Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Anna Zaleszczyk poinformowała, że w związku ze 

zmianą ustawy o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie, która powoduje konieczność dostosowania 

uchwały do aktualnych przepisów prawnych. Zmienia się w ustawie program korekcyjno-edukacyjny  

z programem psychologiczno-terapeutycznym dla osób stosujących przemoc w rodzinie. Programy są 

zadaniem powiatu, ale również gminy będą mogły kierować naszych mieszkańców. Zmienia się nazwa 

robocza grup: były grupy robocze, a teraz zmieniają się na grupy- diagnostyczno-pomocowe, którego 

zadaniem będzie składanie wniosków – zawiadomienia o popełnieniu przestępstwa.  Na dzień 

dzisiejszy jest założonych 37 kart niebieskich.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie trybu i sposobu 

powoływania oraz odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego w Gminie Kowala. Rada 

Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LVII.465.2023. 

  

Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej przy Samodzielnym Publicznym 

Zakładzie Opieki Zdrowotnej w Kowali-Stępocinie. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Rada Społeczna jest to ciało doradcze Kierownika SP ZOZ  

w Kowali, często opiniuje wykonanie budżetu itp. Kadencja obecnej rady społecznej dobiega końca.  

W poprzedniej radzie pracowali: Dariusz Bulski – przedstawiciel urzędu, Waldemar Trelka – 

przedstawiciel Wojewody oraz członkowie rady: Dariusz Chruślak, Krystyna Grzyb, Aneta Farbiś, 

Wanda Piszczyńska, Jolanta Suligowska i Aneta Rybicka. Pan Wójt podziękował wszystkim członkom 

rady za czteroletnią współpracę. Rada Gminy na dzisiejszej sesji musi powołać nową Radę Społeczna 

na kolejną czteroletnią kadencje. Przewodniczącym będzie Dariusz Bulski – przedstawiciel Urzędu, 

Przedstawicielem Wojewody został wybrany Pan Waldemar Trelka. Dodatkowo do składu rady 

społecznej będzie wybranych  5 osób, wyboru dokona rada gminy. Pierwsze posiedzenie zostaje 

wyznaczone na dzień 19 września 2023 r. Zaproszenia będą wysłane do nowo wybranych członków.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poprosił o zgłaszanie członków do nowej rady społecznej: 

Radna Barbara Kołodziejczyk zgłosiła Panią Anetę Farbiś – Pani Farbiś podpisała oświadczenie,  

że wyraża zgodę na bycie członkiem Rady Społecznej. 

Radna Krystyna Grzyb zgłosiła Pana Dariusza Chruślaka. 
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Przewodniczący Dariusz Chruślak wyraził zgodę. 

Radny Jan Fryszkowski zgłosił Panią Jolantę Suligowską, która wyraziła zgodę.  

Radny Tomasz Odzimek zgłosił Panią Agnieszkę Rolę. Pani Agnieszka Rola wyraziła zgodę. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zaproponował kandydaturę Jolanty Pszczoły. 

Radna Jolanta Pszczoła nie wyraziła zgody.  

Radny Dariusz Chruślak zgłosił Pana Jarosława Słomkę. 

Radny Jarosław Słomka wyraził zgodę.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy koś zgłasza innych kandydatów. Brak propozycji. 

Przewodniczący poddał pod głosowanie kandydaturę każdego członka rady społecznej 

zaproponowanych przez radnych: 

1. Aneta Farbiś – Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 radnych nieobecnych.  

2. Dariusz Chruślak - Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 radnych nieobecnych. 

3. Jolanta Suligowska- Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 radnych nieobecnych. 

4. Agnieszka Rola - Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 radnych nieobecnych. 

5. Jarosław Słomka - Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 radnych nieobecnych.  

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak przeczytał nowych członków rady społecznej wybranych na nową 

czteroletnią kadencje: Dariusz Bulski – Przewodniczący, Waldemar Trelka – przedstawiciel 

Wojewody, Aneta Farbiś, Dariusz Chruślak, Agnieszka Rola, Jolanta Suligowska, Jarosław Słomka – 

termin pierwszego posiedzenia wyznacza się na dzień 9.09.2023 r., o godz. 12:30. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie powołania Rady 

Społecznej przy Samodzielnym Publicznym Zakładzie Opieki Zdrowotnej w Kowali-Stępocinie. Rada 

Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LVII.466.2023. 

 

Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie powołania Zespołu Opiniującego Kandydatów na ławników 

sądowych na kadencję 2024 - 2027. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że kończy się kadencja ławników wybranych w poprzednich latach. 

Dziś będzie podjęta uchwała pod kątem wyboru zespołu opiniującego Kandydatów ławników 
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sądowych na kadencję 2024-2027. Zespół, który jest wymieniony w § 1, będzie się musiał spotkać, 

aby zweryfikować złożone dokumenty. Zgłosił się do 30 czerwca 2023 r., jeden kandydat. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że zgłoszonych zostało 5 kandydatów do zespołu 

opiniującego kandydatów na ławników. Przewodniczący każdego z kandydatów zapytał czy wyraża 

zgodę na bycie członkiem ww. zespołu:  

1. Dariusz Chruślak – wyraża zgodę. 

2. Krystyna Grzyb – wyraża zgodę. 

3. Jolanta Pszczoła – wyraża zgodę. 

4. Tomasz Odzimek – wraża zgodę. 

5. Aldona Osińska – wyraża zgodę. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak przeprowadził głosowanie, kto jest za kandydaturą na bycie 

członkiem zespołu opiniującego kandydatów na ławników: 

1. Krystyna Grzyb – Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 radnych nieobecnych.  

2. Dariusz Chruślak - Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 radnych nieobecnych. 

3. Jolanta Pszczoła- Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 radnych nieobecnych. 

4. Tomasz Odzimek - Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 radnych nieobecnych. 

5. Aldona Osińska - Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 radnych nieobecnych. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że celem działań zespołu jest przedstawienie na sesji 

Rady gminy opinii o zgłoszonych kandydatach, a w szczególności w zakresie spełniania przez nich 

wymogów określonych w ustawie. Termin składania dokumentów minął 30 czerwca 2023 r. zgłosił się 

1 kandydat. Na kolejnej sesji musi być podjęta uchwała, która będzie przesłana do sądu do końca 

października. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie powołania Zespołu 

Opiniującego Kandydatów na ławników sądowych na kadencję 2024 - 2027. Rada Gminy głosowała: 

13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała 

Nr LVII.467.2023. 
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Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 1080/19 i 1080/42 w obrębie 

geodezyjnym Kosów Większy w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chodzi o wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu 

na rzecz PGE Dystrybucja S.A. na czas nieoznaczony, za wynagrodzeniem ustalonym przez 

rzeczoznawcę majątkowego powiększonym o podatek od towarów i usług dla budowy urządzeń 

elektroenergetycznych tj. linii kablowej nn o powierzchni służebności 7 m² tj. o długości 7 m  

i szerokości 1 m na działkach ew. nr 1080/19 i 1080/42 w obrębie geodezyjnym Kosów Większy.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. 

nr 1080/19 i 1080/42 w obrębie geodezyjnym Kosów Większy w Gminie Kowala na rzecz PGE 

Dystrybucja S.A. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.468.2023. 

 

Ad.13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na budowę w ramach Programu 

Operacyjnego Polska Cyfrowa i późniejszą eksploatację przez FIBEE IV Sp. z o.o. światłowodowej 

sieci telekomunikacyjnej  na nieruchomościach stanowiących własność Gminy Kowala oraz na 

obciążenie ww. nieruchomości poprzez ustanowienie służebności przesyłu na rzecz  

FIBEE IV Sp. z o.o. lub zawarcie odpłatnej umowy udostępnienia nieruchomości.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chodzi o wyrażenie zgody na budowę w ramach Programu 

Operacyjnego Polska Cyfrowa i późniejszą eksploatację przez FIBEE IV Sp. z o.o. światłowodowej sieci 

telekomunikacyjnej na nieruchomościach wymienionych w załączniku nr 1 do uchwały będących 

własnością Gminy Kowala. Budowa sieci światłowodowej odbędzie się w sposób najmniej uciążliwy 

dla nieruchomości.     

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

budowę w ramach Programu Operacyjnego Polska Cyfrowa i późniejszą eksploatację przez FIBEE IV 

Sp. z o.o. światłowodowej sieci telekomunikacyjnej  na nieruchomościach stanowiących własność 

Gminy Kowala oraz na obciążenie ww. nieruchomości poprzez ustanowienie służebności przesyłu na 

rzecz FIBEE IV Sp. z o. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.469.2023. 

 

Ad.14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 488 w obrębie geodezyjnym 

Trablice w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chodzi o wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu 

na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa SP. z.o.o na czas nieoznaczony, za wynagrodzeniem ustalonym 

przez rzeczoznawcę majątkowego powiększonym o podatek od towarów i usług dla budowy urządzeń 

gazowych  tj.: przyłącza gazu średniego ciśnienia o długości 0,5 m i szerokości 1,0 m i powierzchni 

służebności 0,5 m² na działce o nr 488 w obrębie geodezyjnym Trablice.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. 

nr 488 w obrębie geodezyjnym Trablice w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa  

Sp. z o. o. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 

2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.470.2023. 

 

Ad.15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 488 w obrębie geodezyjnym 

Trablice w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chodzi o wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu 

na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa SP. z.o.o na czas nieoznaczony, za wynagrodzeniem ustalonym 

przez rzeczoznawcę majątkowego powiększonym o podatek od towarów i usług dla budowy urządzeń 

gazowych  tj.: przyłącza gazu średniego ciśnienia o powierzchni służebności 4,4 m² na działce o nr 488 

w obrębie geodezyjnym Trablice.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. 

nr 488 w obrębie geodezyjnym Trablice w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z 

o. o. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy  

2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.471.2023. 

 

Ad.16. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia pomiędzy Gminą Miasta Radom,  

a Powiatem Radomskim, Gminą Kowala oraz Gminą Wolanów w zakresie finansowania inwestycji 

polegającej na budowie odcinka drogi łączącej drogę powiatową nr 3565W oraz Małcużyńskiego  

w Radomiu. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tą sprawa Radni zajmowali się w 2021 roku, a dokładnie chodzi 

o współfinansowanie trzech gmin i powiatu odcinka drogi znajdującego się na terenie miasta 

Radomia – ul. Małcużyńskiego (docinek około 150 m). Gmina Kowala dokłada 30 % (200 000,00 zł), 

Powiat Radomski 40%, a miasto Radom ma wykupić tereny. 

Radny Tomasz Odzimek poinformował, że remont tej drogi jest bardzo ważny dla mieszkańców, 

ponieważ odciążyłoby sporo gminne drogi.  
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zawarcia porozumienia 

pomiędzy Gminą Miasta Radom, a Powiatem Radomskim, Gminą Kowala oraz Gminą Wolanów  

w zakresie finansowania inwestycji polegającej na budowie odcinka drogi łączącej drogę powiatową 

nr 3565W oraz Małcużyńskiego w Radomiu. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.472.2023. 

  

Ad.17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zwiększenie planu dochodów o kwotę 268 836,00 (plan 

dochodów bieżących zwiększył się o kwotę 58 000,00 zł, plan dochodów majątkowych zwiększył się  

o kwotę 210 836,00 zł) wynika z: 

- wprowadzenia środków z budżetu Województwa Mazowieckiego w ramach Mazowieckiego 

Instrumentu Wsparcia Infrastruktury Sportowej „Mazowsze dla Sportu 2023” na dofinansowanie 

realizacji zadania pn. Rozbudowa, przebudowa oraz poprawa stanu hali sportowej przy Publicznej 

Szkole Podstawowej im. Jana Pawła II w Parznicach w kwocie 210 836,00 zł, 

- wprowadzenia środków z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  

w ramach Programu Regionalnego Wsparcia Edukacji Ekologicznej na dofinansowanie zadania PN. 

Mazowiecki Zielony Zakątek realizowanego w PSP w Mazowszany w kwocie 50 000,00 zł, 

- wprowadzenie środków z Fundacji Polskiego Funduszu Rozwoju na organizację zajęć dla dzieci  

w ramach programu grantowego pn. Wakacyjna AktywAkcja w kwocie 5 000,00 zł,  

- wprowadzenie środków z Fundacji Orange uzyskanych przez PSP Młodocin Mniejszy jako nagroda  

w konkursie fotograficznym w kwocie 3 000,00 zł, 

Zwiększenie planu wydatków o kwotę 3 825 401,71 zł składa się ze zwiększenia planu wydatków 

majątkowych o kwotę 535 456,60 zł oraz zwiększenia planu wydatków bieżących o kwotę 

3 289 945,11 zł. Zostało wprowadzone nowe zadanie majątkowe oraz urealniono plany zadań 

realizowanych. Zwiększenie planu wydatków bieżących ma na celu zapewnienie płynności bieżącej 

realizacji budżetu gminy, szczególnie w dziale 801 Oświata i wychowanie. 

W wyniku wprowadzonych zmian deficyt budżetu zwiększył się i wynosi 12 142 381,74 zł, 

sfinansowany jest przychodami pochodzącymi z tytułu wolnych środków w kwocie 7 000 000,00 zł, 

niewykorzystanych środków na rachunku budżetu wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków 

nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi  

w odrębnych ustawach z subwencji ogólnej uzupełniającej z roku 2021 przeznaczonej na inwestycje  

w zakresie infrastruktury kanalizacyjnej w kwocie 4 911 683,01 zł, niewykorzystanych środków 

pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia środków określonych w art.  

5 ust. 1 pkt. 2 na realizację projektu finansowanego z tych środków w kwocie 35 757,90 zł oraz 

nadwyżki z lat ubiegłych w kwocie 194 940,83 zł. Przychody budżetu zwiększyły się i wynoszą 
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13 142 381,74 zł, z tytułu wolnych środków w kwocie 8 000 000,00 zł, niewykorzystanych środków na 

rachunku budżetu wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych 

ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi w odrębnych ustawach z subwencji 

ogólnej uzupełniającej z roku 2021 przeznaczonej na inwestycje w zakresie infrastruktury 

kanalizacyjnej w kwocie 4 911 683,01 zł, niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku 

bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 na realizację 

projektu finansowanego z tych środków w kwocie 35 757,90 zł oraz nadwyżki z lat ubiegłych  

w kwocie 194 940,83 zł. Rozchody nie ulegają zmianie.  

Wójt Dariusz Bulski omówił planowane inwestycje na terenie Gminy Kowala wpisane w tabelach.            

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały 

Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.473.2023. 

 

Ad.18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Uchwała Budżetowa jest połączona z WPF i wielkich zmian nie 

ma. Wpisana do budżetu jest pomoc finansowa na remont odcinka ul. Małcużyńskiego. Jeśli ta 

inwestycja nie zostanie zrealizowana to te środki zostaną w naszym budżecie na kolejny rok.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.474.2023. 

 

Ad.19. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Miasta Radomia w 2023 

roku. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że udziela się pomocy finansowej Gminie Miasta Radom w postaci 

dotacji celowej w wysokości 201 338,50 zł na realizację zadania pn. „Budowa drogi na odcinku od 

drogi powiatowej nr 3565W do ul. Małcużyńskiego w Radomiu wraz z odwodnieniem  

i oświetleniem”.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jeśli gmina będzie musiała dołożyć do remontu tej drogi 

powyżej 200 000,00 zł to gmina się wycofa z udzielenia pomocy, wszystko okaże się po 

rozstrzygnięciu przetargu.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej Gminie Miasta Radomia w 2023 roku. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVII.475.2023. 
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Ad.20. Sprawy różne. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak podziękował komendantom straży pożarnych z terenu naszej gminy 

za działania na spotkaniach integracyjnych mieszkańców.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zauważył, że są nabory z Ministerstwa Kultury na renowację 

zabytków. Radny zapytał czy były wnioski złożone na te zadania.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że pod kątem pierwszego naboru, który jest obecnie 

rozstrzygnięty gmina niestety się nie zakwalifikowała (wniosek był złożony na renowację parku 

gminnego na kwotę około 140 000,00 zł). Gmina na pewno będzie składała kolejny wniosek- obecnie 

trwa nowy nabór. Tym razem gmina będzie składała wniosek o środki na renowację kościoła  

w Kowali-Stępocinie (po uprzednim złożeniu przez proboszcza odpowiednich kosztorysów). 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał o działkę, która miała być przeznaczona na poszerzenie 

cmentarza parafialnego w Kowali-Stępocinie.  Jak wiemy jest to działka lasów państwowych- czy 

regulacja tej działki się odbyła? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że pod kątem tych zmian, było to ujęte w podjętej uchwale  

o zmianach miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego.  

Radny Dariusz Parczewski zaprosił wszystkich mieszkańców w imieniu Koła Gospodyń Wiejskich na 

festyn rodzinny w miejscowości Ludwinów, który odbędzie się w dniu 19.08.2023 r.  

Radny również podziękował Panu Wójtowi za dotację (fundusz sołecki) do placu zabaw, który ma 

powstać w ww. miejscowości. Niestety wartość nabywcza tych funduszy jest związana  

z inflacją, ale z tak małą kwotą jaką się przeznacza na ten fundusz nie uda się go zrealizować  

w całości, trzeba posiłkować się dodatkowymi środkami. Radny ma prośbę, aby podawać kwotę netto  

a nie brutto przy realizacji tych zadań, ponieważ mieszkańcy nie mają świadomości ile dokładnie jest 

środków na realizację zadania. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jak najbardziej zgadza się z Radnym Parszewskim, że kwota 

przeznaczona na fundusz solecki nie pokrywa kosztów realizacji placu zabaw. Po przetargu okazuje 

się, że kwota na wykonanie placu zabaw przekracza ponad 70 000,00 zł. Fundusz sołecki jest dobry, 

ale zazwyczaj brakuje na realizację inwestycji. Wówczas robi się problem, bo gmina musiałaby 

dokładać dodatkowe środki i zamiast 600 000,00 zł robi się drugie tyle. Gmina za wszystkie usługi 

płaci kwotę brutto.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że rozstrzygnął się przetarg na budowę przedszkola  

w Mazowszanach. Radny zapytał jaki jest przewidywalny czas na wykonanie danej inwestycji. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest bardzo zadowolony z tego przetargu ponieważ zostaną 

jeszcze rezerwy na poprawę parkingu. Co do realizacji zadania ciężko jest określić termin czy to 

będzie początek września czy listopad 2024 r. Jeśli firma zakończy prace do czerwca 2024 r., to będzie 

można zorganizować nabór dzieci już na nowy rok szkolny.  
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Sołtys Rudy Małej Dariusz Bielecki poprosił o przegłosowanie dofinasowanie dotacji dla OSP Ruda 

Mała na przyszłej sesji Rady Gminy. Po raz kolejny jednostce udało się pozyskać z WFOŚiGW dotację 

w kwocie 30 000,00 zł. Z tego co wiadomo takie dofinasowanie otrzymały wszystkie jednostki  

z terenu naszej gminy. 

Sołtys Rudy Małej Dariusz Bielecki zaprosił wszystkich mieszkańców naszej gminy na jubileusz  

55-lecia OSP Ruda Mała. Impreza jest zaplanowana na dzień 2.09.2023 r., rozpocznie się Mszą Św.  

o godz. 13:00 w kościele parafialnym pw. Św. Wojciecha w Kowali-Stępocinie. Impreza będzie 

wspólnie przygotowana z Kołem Gospodyń Wiejskich „Sąsiedzi”. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że co do dotacji Pan Sołtys musi dostarczyć umowę na podstawie, 

której będzie można udzielić pomocy. Pan Wójt poinformował, że Sołtys Rudy Małej zmienił datę 

imprezy z 11 czerwca na 2 września nie podając powodów tej zmiany. Pan Wójt poinformował, że 

urząd nie będzie brał w przygotowaniach tej imprezy ponieważ miała się ona odbyć w innym 

terminie. Kolejna ważna impreza będzie pod koniec września, a mianowicie odbiór remizy OSP 

Kowala -Stępocina.   

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała z jakich przyczyn wycofał się Sołtys z organizacji tej imprezy  

w dniu 11 czerwca.  

Sołtys Rudy Małej poinformował, że za późno został wysłany wniosek do  Warszawy i jednostka nie 

dostała aktu nadania sztandaru oraz odznaczeń dla druhów.   

 

Ad.21. Zakończenie obrad. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął LVII.2023 sesję Rady Gminy (godz. 10:40 ). 

Protokołowała: Aldona Osińska. 

 

/-/ Dariusz Chruślak  

Przewodniczący Rady  

Gminy Kowala 


